

Press Release

Carbon Credit & Platforms explained in Chapter Zero Egypt Awareness Seminar.

Abouleish: "Farmers are potential climate heroes"

El Diwany: "Carbon credits are considered an incentive to reduce emissions"

Cairo, 10 January 2024 – "Carbon Credit & Carbon Platforms" was the title of Chapter Zero Egypt sixth awareness session for Board Members and senior executives as part of its comprehensive awareness mission to educate Business leaders on the opportunities and challenges of Climate change and climate governance.

Held in Elsewedy Electric premises, participants were welcomed by Manal Hassan the technical Advisor to the Board of Directors who introduced the speakers of the session Mr. Helmy Abouleish, Founding Board member of Chapter Zero Egypt and Secretary General and Chairman & Managing Director of SEKEM group as well as Mr. Sherif El Diwani Board member of Climate Business Developers MGM.

Abouleish delved into the whole system of carbon credits with a focus on the agricultural sector and the cost effectiveness of transforming into a net zero operation. Transformed farming practices to organic alone he said can contribute to decreasing emissions significantly and can yield the same amount of crops as the conventional method in 5-6 years stressing that Farmers are potential climate heroes. He also pointed out that high quality and high integrity carbon credits improve the climate as well as biodiversity, soil and human health, food and water security and the socioeconomic condition of small farmers. Challenges facing Egypt including water scarcity, population growth, degradation of natural resources, land fragmentation were addressed and most importantly climate change.

Abouleish also covered Accreditation programs that certify best practice in Green House Gas (GHG) emissions reduction and praised the Financial Regulatory Authority for issuing the carbon credit verification and certification guidelines along with the Central Bank's sustainable Financing Principles and encouraging finances to projects addressing climate change as well as commending the Ministries of Finance, Planning & Economic Development and Environment for their achievements in Climate related issues.

The second part of the sixth awareness seminar, delivered by Sherif El Diwany tackled the Voluntary Carbon Market noting that the world is struggling to solve the Climate crisis caused by GHG emissions and that the 2015 Paris agreement revamped the Carbon Credits Market rules dividing them into compliance markets and voluntary ones. The carbon credit mechanism was explained along with the conventional Voluntary Carbon Markets and their Governance. El Diwany also highlighted that the path to Net Zero emissions is through Carbon neutrality and that this race has to have a four-step approach with a pledge from the top of the organization to reach this target by mid-century at the latest then plan, take action and publish progress at least annually.



Chapter Zero Egypt is the first in Africa & the Middle East and the 27th of the Climate Governance Initiative's global network to promote the adoption of the Principles for Effective Climate Governance published by the WEF in 2019. Its launch is supported by the EBRD to equip Board members with skills and knowledge to make addressing climate change a boardroom priority and provides a platform for dialogue, knowledge-sharing, and collaboration among business leaders to drive sustainable growth in the face of evolving environmental challenges.

Seminars and webinars held by Chapter Zero Egypt are posted on the website and more information on upcoming events and membership application can be found by visiting <http://chapterzeroegypt.org/>

بيان للنشر الصحفي

جمعية شابتير زيرو إيجيبت تعقد ندوة عن الرصيد الكربوني ومنصات تداوله. أبو العيش: "الفلاح المصري يمكن أن يصبح بطل الحفاظ على المناخ" الديواني: "الرصيد الكربوني يعد حافزًا لتقليل غازات الانبعاث الحراري"

القاهرة، 10 يناير 2024 – "رصيد الكربون ومنصات تداوله" عنوان ندوة التوعية السادسة التي عقدتها جمعية شابتير زيرو إيجيبت لأعضاء مجلس الإدارة وكبار التنفيذيين ضمن برنامجها الشامل لتوعية قادة الأعمال حول فرص وتحديات تغير المناخ وحوكمته.

إستضافت شركة السويدي اليكترونيك المشاركين، حيث كان في استقبالهم السيدة منال حسن، المستشار الفني لمجلس الإدارة والتي قامت بتقديم المتحدثين في الجلسة السيد حلمي أبو العيش، العضو المؤسس والأمين العام للجمعية ورئيس مجلس الإدارة والمدير التنفيذي لمجموعة سكيم، والسيد شريف الديواني، عضو مجلس إدارة شركة Climate Business Developers (MGM).

إستعرض أبو العيش نظام أرصدة الكربون مع التركيز على القطاع الزراعي وكفاءة تحويله إلى منظومة صافي الانبعاث فيها صفري. وقال إن تحويل ممارسات الزراعة إلى العضوية وحدها يمكن أن تسهم في تقليل الانبعاثات بشكل كبير ويمكن أن تحقق إنتاجية بنفس كمية المحاصيل المزروعة بالطريقة التقليدية في 5-6 سنوات، مشددًا على أن الفلاحين هم أبطال المناخ الحقيقيون. كما أشار إلى أن رصيد الكربون عالي الجودة يحسن المناخ وكذلك تأثيره على التنوع البيولوجي والتربة وصحة الإنسان، وأمان الغذاء والمياه وتحسين الحالة الاقتصادية للفلاحين. كما تناول التحديات التي تواجه مصر، بما في ذلك ندرة المياه ونمو السكان وتدهور الموارد الطبيعية وتفتت الرقعة الزراعية، وبالأخص تغير المناخ.

كما تناول أبو العيش برامج الاعتماد التي تقدم شهادة لأفضل الممارسات نحو تقليل انبعاثات غازات الاحتباس الحراري (GHG) وأثنى على هيئة الرقابة المالية لإصدارها إرشادات التحقق والتصديق على رصيد الكربون، إلى جانب مبادئ التمويل المستدامة للبنك المركزي وتشجيع التمويل لمشاريع مواجهة تغير المناخ، كما أشاد بوزارات المالية والتخطيط والتنمية الاقتصادية والبيئة على إنجازاتها في قضايا تغير المناخ.

من جانبه قدم شريف الديواني عرضاً تناول فيه السوق الكربونية الطوعية مشيرًا إلى أن العالم يكافح لحل أزمة المناخ الناجمة عن انبعاثات غازات الاحتباس الحراري، وأن اتفاق باريس لعام 2015 قام بتجديد قواعد سوق رصيد الكربون مقسمة إلى أسواق الامتثال والأسواق الطوعية. تم شرح آلية رصيد الكربون إلى جانب أسواق رصيد الكربون الطوعية التقليدية وحوكمتها. كما أبرز الديواني أن الطريق إلى الانبعاث الصفري يتحقق من خلال تحقيق الحياد الكربوني وأن هذا السباق يجب أن يكون له نهجًا رباعيًا بالتعهد من أعلى قيادة بالمؤسسة لتحقيق هذا الهدف بحد أقصى بحلول منتصف القرن الحالي، ثم التخطيط واتخاذ الإجراءات ونشر التقدم على الأقل سنويًا.

جمعية شابتير زيرو إيجيبت تعد الأولى في إفريقيا والشرق الأوسط وال 27 حول العالم وهي منبر لتبادل المعرفة والتعاون بين قادة الأعمال للتعامل مع تحديات المناخ وتحقيق النمو من خلال إستثمار الفرص المتاحة، كما أنها ثمار تعاون مع مبادرة حوكمة المناخ (CGI) النابعة عن المنتدى الاقتصادي العالمي (WEF) وبنك إعادة الإعمار والتنمية الأوروبي ال EBRD. تعمل مبادرة حوكمة المناخ على تعزيز مبادئ الإدارة الفعالة للمناخ التي تم نشرها من قبل المنتدى الاقتصادي العالمي عام 2019 والتي تهدف إلى زيادة ثقل معرفة أعضاء مجالس الإدارات وتزويدهم بالمهارات والمعرفة لتصبح معالجة تغير المناخ أولوية في الشركات المصرية.

يتم نشر الندوات التي تعقدها Chapter Zero Egypt على الموقع الإلكتروني ويمكن العثور على مزيد من المعلومات حول الندوات كيفية الإنضمام من خلال زيارة الموقع على الرابط التالي: <http://chapterzeroegypt.org/>